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www.amersfoort-rondvaarten.nl 
www.amersfoort-toeristentreintje.nl 

 

Krommestraat 5, 3811 CA Amersfoort 
tel. 033 4654636 

Waterlijn feliciteert iedereen: 
 
 stichtingen ‘Heiligenbergerbeekdal’ en ‘Elisabeth Groen’,  
 de gemeente Amersfoort,  
 inwoners en toeristen 
 met het -straks- ‘herstelde’ Beekdal! 
 
 
 
 
In deze special een terugblik over de afgelopen 15 jaar.  
De komende 15 jaren wil Waterlijn iedereen  
Het Beekdal laten zien vanaf het water!  
Volgens onze passagiers “de mooiste route”.  
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De inhoud van deze speciale uitgave bevat een uitgebreid interview met Eduard Vosters, de bevlogen pro-
motor van het te herstellen Heiligenbergerbeekdal, nadat bekend was geworden dat het Elisabeth Zieken-
huis zou worden afgebroken.  
 
De tekst van dit interview -verluchtigd met beeld- en tekstillustraties uit de door Eduard geredigeerde 
‘Beekberichten’- verscheen in twee afleveringen van het blad van- en voor Waterlijners, De Waterspiegel.  
Deel 1 verscheen in het nummer van november 2015 en deel 2 is in het nummer van januari 2016 versche-
nen.  
Doel van het artikel is om de Waterlijners inzicht te verschaffen in het vele werk dat verricht moest worden 
om de  
gemeenteraad van Amersfoort tot andere gedachten te brengen. 
 
Aanvankelijk besliste de gemeenteraad dat de grond van het Elisabethterrein (evenals van het vroegere 
ziekenhuis  
De Lichtenberg) moest worden herontwikkeld als bouwlocatie, om de grondruil voor het nieuwe Meander 
Medisch Centrum te kunnen financieren. Het vergde drie raadsperioden om de gemeenteraad te overtuigen 
dat het voor de stad en haar inwoners van groot belang is om het Heiligenbergerbeekdal te herstellen als 
een groene wig in het  
stedelijk gebied, die de historische (en groene) binnenstad van Amersfoort verbindt met het landschap van 
de  
Utrechtse Heuvelrug.  
 
Rondvaartorganisatie Waterlijn bedient al jaren naast drie routes door de historische binnenstad, ook de 
Heiligen-bergerbeekroute. Nu Het Beekdal is hersteld, zal Waterlijn zich samen met andere partijen graag 
inzetten om het Heiligenbergerbeekdal als ‘één van de parels van de stad’ optimaal te ontsluiten, zodat 
zoveel mogelijk mensen gaan genieten van de rust en de natuur in dit unieke binnenstedelijke (stads)
natuurgebied.  
 
Deze speciale uitgave dient om andere partijen te informeren over hoe de gemeenteraad tot dit voortschrij-
dende inzicht is gekomen: Het Beekdal is één geheel en wordt niet verder bebouwd.  
 

-speciale uitgave: januari 2016- 
 

De foto van de voorpagina laat zien dat Amersfoort heeft gekozen voor ‘Het Beekdal’. Voor Eduard Vosters 
een grote voldoening.  
Aangezien de inhoud van De Waterspiegel in zwart/wit wordt gedrukt, bevat de achterkant een aantal van 
de beeldillustraties in kleur, (zoals ook in het novembernummer 2015 van De Waterspiegel).  
 
 
Contactpersoon voor deze speciale uitgave:  
Han Gerlings, e: hangerlings@casema.nl, tel. 033 4799 412. 
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buiten te lopen, stroomopwaarts! Langs de beek naar 
Den Treek. 
Waterlijn wees in 
zijn notitie ‘KANS 
enz.’ de gemeen-
teraadsleden op de 
mogelijkheden om 
het Elisabethter-
rein na vertrek van 
het ziekenhuis te 
betrekken bij de 
reeds bestaande 
plannen voor het 
verrichten van 
achterstallig on-
derhoud in Park 
Randenbroek en 
de beek en op de 
kansen voor na-
tuur en recreatie 
(van Amersfoor-
ters en toeristen) 
van het herstel 
van het schitteren-
de Heiligenberger-
beekdal. Het bepleiten van die ‘teruggave’ van het zie-
kenhuisterrein aan het beekdal, was toen voor Waterlijn 
een logisch vervolg op de ‘ontdekking’ van de Beekroute 
(in 1996 al; Han). Ik vind het ook wel heel bijzonder dat 
je vanuit de historische binnenstad zomaar, onder de 
Stadsring, de natuur binnen-
vaart! Zo’n andere beleving.  
Die bredere visie op het beek-
dal sprak mij enorm aan. Je 
eigen waarneming is soms be-
perkt. Ik ontdekte ‘Verrek, dit is 
een heel speciaal gebied!’ 
 
Had je toen een plan of een 
doel?  
Nee. Veel meer de behoefte om 
mijn ontdekking te delen met 
buren en andere liefhebbers 
van het beekdal. En toen bleek 
dat die brede visie ook vele 
anderen aansprak. We hebben 
toen veel met elkaar gesproken 
over dat gehele en unieke Heili-
genbergerbeekdal. Wij vergaderden in onze woonkeu-
ken, zonder ons gezin teveel te hinderen. We vormden 
een werkgroep, die verschillende taken oppakte. Aller-
eerst hebben we kennisgemaakt met allerlei organisaties 
die in het Heiligenbergerbeekdal gevestigd zijn.  

Hoe kwam je er toe 
om je te gaan inzet-
ten voor het Heili-
genbergerbeekdal?  
Wij wonen bijna aan de 
Rubensstraat en kijken 
uit over het terrein van 
de IJsbaan en de voet-
balvelden, met daar-
achter het prachtige 
Park Randenbroek. Die 
betrokkenheid is gelei-
delijk ontstaan. Ik las 
dat er een vereniging 
Vrienden van Park Ran-
denbroek was, ik ben 
daar (in theater van 
Camilla Koevoets) eens 
gaan kijken en luisteren 
en ik kwam er achter 
dat het park niet op 
zichzelf staat. Het ligt 
aan de beek, de tennis-
baan Metgensbleek was 
er al vanaf gesnoept. 
En de plannen van 
bouwonderneming Van Hoogevest waren een bedrei-
ging. Door de beek is Park Randenbroek verbonden met 
het bomenbestand in de binnenstad.  
De beek is een belangrijke factor in de ontstaans-
geschiedenis van Amersfoort. Terug naar de voorlaatste 
IJstijd toen de Gelderse Vallei ontstond met daarin de 
Amer, later Luntersebeek, waarvan dit deel -na de aan-
leg van het Valleikanaal- Heiligenbergerbeek werd ge-
noemd. Het beekdal voedt de grachten van Amersfoort 
met zuiver water. De Voorde in de Amer, waar de eerste 
huizen verschenen van het latere Amersfoirde.  
De historie van Huize Randenbroek, nu een rijksmonu-
ment. Het landgoed dat al verkleind werd door de aan-
leg van vooroorlogse (WO2) ‘buitenwijken’. Je wordt je 
meer bewust van de omgeving waarin je woont. Als je 
denkt aan weleer: een vallei met kruiend ijs, dat is een 
eye-opener. Op de fiets kun je het al merken, het loopt 
áf als je richting beek fietst.  
 
Ik vond dat er te weinig vaart zat in die vereniging 
Vrienden. Ze bleven hangen in discussies over honden-
drollen. Het werd mij duidelijk dat het belangrijk is om 
plannen te maken voor het gehele gebied. Het Amers-
foortse Heiligenbergerbeekdal én de verbinding van het 
Amersfoortse deel met de bovenloop in Leusden. Het is 
idyllisch om vanuit de binnenstad langs de beek naar 

bevlogen promotor van het Heiligenbergerbeekdal. 

Deel 1: ‘Zweten’ 
 
Tijdens de behandeling van de meerjarenbegroting in de gemeenteraadsvergadering van oktober 2000 bepleit Water-
lijn in een pamflet ‘KANS, herstel het schitterende Heiligenbergerbeekdal!’ het teruggeven aan de natuur van 
de vrijkomende grond, als straks elders een nieuw ziekenhuis gebouwd is. Eduard Vosters wordt daardoor geïnspireerd 
om de werkgroep (later stichting) Heiligenbergerbeekdal bijeen te roepen. Waterlijn neemt daarna deel in die activitei-
ten; er is dan een breder draagvlak ontstaan voor het pleidooi ‘KANS’.  
(‘Waterlijn als werkwoord’, geschiedschrijving van de eerste 10 jaren W, p. 25) 

Uit: Beekberichten 16, november 2006 

1000 jaar Heiligenberg 
Een schenking op 18 november 1006 
van Bisschop Ansfridus aan de boeren 

op de Hohorst (Heiligenberg) is het 
eerste schriftelijke bewijs van het 
christendom in Eemland.  
Van oktober 2006 tot mei 2007 wordt 
deze duizend jaar gevierd  

(info: www.milliade-eemland.nl) 
Beekberichten 16, nov 2006 

Hoera, we krijgen een nieuw stadsbestuur 
met nieuwe plannen en initiatieven. Van-
avond heeft de nieuwe coalitie van BPA, 

VVD, D66 en GroenLinks bekendgemaakt 
dat de St. Elisabethlocatie bij vertrek van 
het ziekenhuis onbebouwd zal blijven en 
groen wordt ingevuld. De zoektocht naar 
politieke partijen met dit fantastische be-

sluit. Dit is een doorbraak van grote histori-
sche betekenis.  

Beekberichten 58 ,6 april 2010 

Het beekdal dreigt, als 
levensader en natte ecolo-
gische verbindingszone, 

bekneld te raken tussen 
Leusden en Amersfoort. 

Beekberichten 43, februari 2009 
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Vanaf dat wij in 2003 een stichting waren, heeft het 
Beekdal ieder jaar een nieuwjaarsbijeenkomst georgani-
seerd, waar dan ook een interessant verhaal werd ge-
houden door een 
deskundige: Tom 
Bade over de 
economische 
waarde van de 
natuur, Jolanda 
Maas, NIVEL, 
over natuur voor 
gezondheid 
(vitamine G van 
groen), Marco 
Glastra van Het 
Utrechts Land-
schap over 
‘Groen op de 
grens’ en de 
ecologische ver-
binding onder de 
A28 door en Cor 
van den Braber 
over de histori-
sche betekenis 
van Park en Hui-
ze Randenbroek. 
We hebben een 
poging gedaan 
om het aantal 
actieve deelne-
mers te vergro-
ten door een 
drietal werkgroe-
pen in het leven 
te roepen: Ecolo-
gie, Communica-
tie en Planologie. 
De SGLA (Samenwerkende Groeperingen Leefbaar 
Amersfoort) hielp ons bij het oprichten van een stichting 
Heiligenbergerbeekdal en met het omgaan met de ge-
meente, leren hoe het besluitvormingsproces werkt. Die 

drie werkgroe-
pen bleken te 
hoog gegrepen. 
Het accent kwam 
te liggen op pla-
nologie. 
In 2004 heb ik 
voor het eerst 
van mijn leven 
op een zeepkist 
gestaan in de 
‘Vide’ van het 
stadhuis. Bij de 
voorbereiding 
van een gemeen-
teraadsbesluit in 
‘De Ronde’. Dat 
was heel leer-
zaam voor mij. 
Vanaf juli 2005 
heb ik maande-

Beekwandeling scoort hoog.  
De NS-wandeling ‘Heiligenbergerbeek’ is zeer 
geliefd bij NS-wandelaars en staat landelijk op 

de één na hoogste plaats. Reden daarvoor 
kan zijn dat deze wandeling midden in het 
land ligt en goed bereikbaar is. Misschien dat 
de ligging dicht bij een mooie stad en de 
wandeling langs de beek en door de Gelderse 

Vallei ook een rol spelen. 
Helaas werd daarop niet  verder ingegaan. De 
meeste NS-wandelaars zijn 50-plussers. Ook 
de leeftijdscategorie tussen 33 en 50 jaar is 
goed vertegenwoordigd. 

Behalve deze wandeling lopen er nog twee 
wandelpaden door het beekdal en de stad, 
namelijk ‘Het Marskramerpad’ en ‘Het Utrecht-
pad’. De regionale en landelijke waardering 
voor het gebied is dus groot.  

Zie: www.eropuit.nl/wandelen kenis.  

Beekberichten 45, april 2009  

Onze toekomst aan het woord.   
Yara Luna van Westendorp (13 jaar) sprak op 
16 juni 2009: “Links, rechts en achter me heb 

ik lieve buren. Maar ook vóór mijn huis: daar 
heb ik wel 100.000 buren! Ik bedoel dan al 
die blaadjes in de bomen, die mij elke dag 
moed in zwaaien, vredig rusten en voldaan 
hangen ze aan hun moeder. Niet alleen ma-

ken zij mij blij met hun bestaan. Elke dag zie 
ik mensen komen en gaan, dat mooie bos met 
wel duizenden bewoners. 
Picknicken, voetballen, klimmen, varen en 
noem het maar op. Mensen genieten en voe-

len zich welkom in deze bron van groen. 
Rustig kalm stromend water, dat je troost 
wanneer je verdrietig bent, dat naar je lacht 
met zijn golfjes als je blij bent.  
Ook in de beken is het leven volop in bloei: 

dansend wier, springende kikkers en zweven-
de vissen. Hun leven, hun bestaan. Ook al 
regent het nog zo hard of waaien de toppen 
van de bomen, ze houden vol zolang ze kun-

nen. Niet alleen voor zichzelf, maar ook voor 
ons.” 
Beekberichten 49, augustus 2009  

We merkten dat we het enthousiasme voor een brede 
visie op het beekdal deelden, maar soms ook verschil-
lende belangen hadden. Met de Amersfoortse IJsvereni-
ging zijn we er helaas niet uitgekomen. In onze achter-
ban was een te grote weerstand tegen de plannen van 
deze vereniging voor een skatebaan, om nog te kunnen 
samenwerken. 
 
Door de vrijkomende Elisabethlocatie werden wij verleid 
om te bedenken wat er nog meer zou passen in het 
Amersfoortse Heiligenbergerbeekdal. In een later stadi-
um hebben wij contact gezocht met Het Utrechts Land-
schap en samen hebben wij toen een mooie visie ge-
schreven ‘Groen op de grens’, die in 2003 aan de ge-
meenteraad en aan de provincie is aangeboden. Die 
visie sloot goed aan op de visie van Het Utrechts Land-
schap ‘Venster op de Vallei’ uit 2000. Met name zijn 
daardoor de fiets- en wandelverbindingen onder de A28 
en langs de Heiligenbergerbeek en de Barneveldsebeek, 
tussen stad en het natuurgebied De Schammer, ‘op de 
politieke agenda’ gezet. Dat betaalt zich nu (2015) uit.  
Rijkswaterstaat hoopt in 2019 te kunnen beginnen aan 
de vernieuwing van knooppunt Hoevelaken en bijko-
mende werken. Onder die bijkomende werken vallen 
ook onderdoorgangen langs deze beken voor respectie-
velijk wandelaars en fietsers. 
Dat was een mooie tijd in 2003: er was een visionair 
plan; en daarmee gingen we de politiek in.  
De gemeenteraad zat daar toen zeker niet op te wach-
ten, zij waren toen nog steeds aan het stoeien met de 
vraag of er 400 of 500 woningen op de Elisabethlocatie 
gebouwd zouden kunnen worden en hoe er tegelijkertijd 
meer ruimte voor de natuur zou kunnen komen. Wij 
wisten het wel: Dat kan niet. 
Geleidelijk bleek ons verhaal ‘Groen op de grens’ meer 
weerklank te krijgen. Maar we hoorden ook steeds “jullie 
plannen moeten ook betaalbaar zijn”. Dan werden wij 
boos: “kom op zeg; waar een wil is, is een weg! Anders 
wordt het niks”.  
In die drie jaren zijn onze plannen ook realistischer ge-
worden. Uitplaatsing van de sportaccomodaties op de 
westoever was voor de sportclubs én voor de politiek 
onbespreekbaar. Ik moest mijn idee loslaten om in het 
verlengde van de Kleine Haag een ‘passage’ te maken 
door de Muurhuizen, waardoor er een rechtstreekse 
verbinding zou kunnen ontstaan van de historische bin-
nenstad naar Park Randenbroek, via de Hendrik van 
Viandenstraat. Daar stond dan weer tegenover dat de 
locatie van het Sportfondsenbad toegevoegd kon wor-
den aan het parkgebied. Het ging mij er om, de mensen 
het park in te krijgen. Park Randenbroek, een stadspark 
voor iedereen! 
 
Wat deed je om medestanders te vinden?  
We hadden 1.100 mailadressen van mensen die op de 
hoogte gehouden wilden worden. Daaronder waren er 
ook velen, die wel iets wilden doen, als er belangrijke 
besluiten in de gemeenteraad zouden worden genomen. 
Blijkgeven van belangstelling, we deelden dan ook ‘Cake 
van de beek’ uit in het stadhuis. Er waren altijd mensen 
die graag wilden inspreken als die gelegenheid er was. 
We probeerden dan de reacties zo gevarieerd mogelijk 
over het voetlicht te krijgen.  
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lijks een aflevering van ‘Beekberichten’ gemaakt, één 
A4tje met mooie foto’s en kernachtige informatie. Het 
werden 74 afleveringen! Die stuurde ik naar alle geïnte-
resseerden en natuurlijk ook naar alle raadsleden. Bo-

vendien had 
ik een kast-
je gemaakt 
aan een 
lantaarn-
paal vóór 
het landhuis 
Randen-
broek, waar 
passanten 

in het park konden lezen wat er gaande was. Dat lever-
de ook weer nieuwe geïnteresseerden op. De laatste 
drie regels waren standaard:  

Heeft u mooie waarnemingen of goede ideeën? 
Mail naar hetbeekdal@hetnet.nl.  

Bezoek ook eens www.hetbeekdal.nl 
Als je iets wilt bereiken, moet je veel tamtam maken. In 
2008 waren er 
weer gemeente-
raadsverkiezingen. 
In een school heb-
ben we toen een 
verkiezingsforum 
georganiseerd, 
waar alle partijen 
werden uitgeno-
digd om hun 
standpunt over 

een aantal vragen 
over het Beekdal 
weer te geven. De 
zaal zat bomvol! 
We konden daarna 
merken dat de 
standpunten van de 
fracties scherper 
werden én we 
merkten dat onze 
achterban stemde 
vóór partijen die 
het Beekdal groen 
wilden laten. Dat 

waren toen de Burgerpartij en D66. 
 
Hoe hield je de ‘motor’ gaande?  
In 2000 stond ik (vrijwel) alleen, maar zodra anderen  
óók zagen dat een groen beekdal van groot belang voor 
Amersfoort zou zijn, kreeg ik steeds meer positieve reac-
ties en steun van iedereen. 

Bijval en aan-
moediging. 
Dat is heel 
belangrijk. En 
dan ga je maar 
door. We orga-
niseerden veel 
bijeenkomsten, 
maar ook 
rondleidingen 
door het park, 
waarbij wij ons 
verhaal vertel-

den.  
Zo nu en dan stelde 
Waterlijn ons een boot 
beschikbaar voor een 
groep die we een 
mooie Beekdalervaring 
wilden bezorgen. We 
bouwden een netwerk 
van medestanders op. 
Mijn medebestuursle-
den waren ook heel 
belangrijk voor mij. Zij 
inspireerden mij en 
reageerden bij voor- 
en tegenspoed. Je 
voelt je dan ‘gedragen’ 
en je kunt dan méér! 
 
Welke steun onder-
vond je van ande-
ren? 
Medestanders bezorg-
den mij interessante 
berichten uit kranten 
en tijdschriften. Er 
ontstonden connecties 
met informanten die 
met nuttige informatie 
aankwamen. Er waren 
altijd mensen die wil-
den flyeren. Twaalf 
‘lopers’ bezorgden 
keer op keer zo’n 
2.400 flyers in het 

verzorgingsgebied van het 
park.  
Steeds waren er mensen die 
wilden inspreken als de raad 
weer een beslissing nam in het 
langdurige politieke proces. Als 
we gesprekken voerden met 
gemeenteraadsleden, waren er 
altijd medestanders die wilden 
meepraten. De tribunes waren 
altijd goed gevuld en dan merk 

Nieuwe raadsleden herontdekken het beekdal. 
Op 16 september bezochten raadsleden, ambtenaren 
en wethouder Hekman per boot en wandelend het 

beekdal. We hebben de politici op het hart gedrukt er 
alles aan te doen om het gehele beekdal als stads-
park in te richten. Park Randenbroek is voor de stad 
nu al te klein. Met vereende krachten, zoals met 
provincie en natuurorganisaties moet het toch moge-

lijk zijn dit prachtige gebied te bewaren. 
Beekberichten 15, oktober 2006    

Stem op het Heiligenbergerbeekdal. 
Als eerbetoon aan de in 2006 overleden 
veelzijdige filantroop Paul Fentener van 

Vlissingen wordt ook dit jaar in september 
de AD Natuurprijs toegekend aan vrijwil-
ligers, die zich inzetten voor de bescher-
ming of ontwikkeling van de natuur in 
Nederland.  

Wij behoren deze keer bij de tien genomi-
neerden. U kunt uw stem uitbrengen op 
natuurprijs@ad.nl: “Ik stem op nr 7, het 
Heiligenbergerbeekdal” 
Beekberichten 35, juni 2008  

Dit roept vragen op.  
Bij de gemeenteraadsverkiezingen van 
2006 waren bijna alle politieke partijen voor 

een zo groen mogelijke invulling van het 
beekdal. Volgens onze berekeningen, opge-
steld samen met planeconomen, blijkt een 
onbebouwd beekdal betaalbaar. We hebben 
de kritiek van de gemeente schriftelijk goed 

weerlegd. En nu wil de meerderheid toch 
bouwen. Hoe kan dat nou?  
Kom 9 september om 19.00 uur naar het 
stadhuis en luister naar wat het standpunt 
is van elke politieke partij. Dat wordt een 

goede stemwijzer voor de gemeenteraads-
verkiezingen van 2010. 
Beekberichten 38, september 2008 

Waterlijn vaart zes dagen per week op de 
Heiligenbergerbeek.  
Waterlijn breidt zijn dienstverlening op de beek 

uit. Voorgaande jaren werd de Beekroute op 
drie middagen per week gevaren. Vanaf 1 mei 
vaart Waterlijn zes dagen per week, van dinsdag 
tot en met zondag, twee keer de beek op en af. 
De Beekroute is de afgelopen jaren steeds popu-

lairder geworden bij de passagiers van Waterlijn.  
De bezetting van de boten nam in die jaren toe. 
Dat rechtvaardigt nu de uitbreiding van drie 
naar zes vaardagen. Zes dagen per week kun-
nen de passagiers het mooiste beekdal van 

Nederland vanaf het water bewonderen. Dat is 
voor de meeste passagiers een sensatie! 
Beekberichten 20, maart 2007 

Uit: Beekberichten 20, maart 2007 

Is ons park duurzaam?  
Park Randenbroek (7 ha) is nu al te 
klein. Amersfoort hanteert in haar 

plannen voor 2030 gelukkig een richt-
getal van 75m2 per woning voor open-
baar groen. Met een onbebouwd zwem-
bad- en St Elisabethterrein wordt het 
openbare park 20 ha groot. Dat is 

openbaar groen voor 9.000 woningen. 
Zie de zwarte contouren op het kaartje 
van het verzorgingsgebied van het 
park. Als je de overige openbare groen-
stroken in dit gebied meerekent, kom je 

uit op 27m2 per woning. Hoogste tijd 
voor een stadspark. 
Beekberichten 31, februari 2008 

Met de kastdeur in de raadszaal 
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je dat raadsleden voor het publiek méér werk maken 
van hun aandeel in het besluitvormingsproces. 
We verschenen eens met een kastdeur in het midden 
van de cirkel van raadszetels in de raadzaal. Op die deur 
had ik op schaal de geplande meerlaagse gebouwen 
weergegeven (500 woningen) die B&W voorstelden te 
bouwen op de Elisabethlocatie. Daardoor werd het de 
meerderheid van de raad heel duidelijk: ‘Dat is toch niet 
wat wij willen!’ Een andere keer richtten we op de Var-
kensmarkt een vier meter hoge plattegrond op in de 
aanloop van gemeenteraadsverkiezingen. Met een be-
vlogen verhaal over natuur in de stad die goed is voor 
de mens. 
 
Hoe is je ervaring met de gemeentepolitiek? 
Heel verschillend. In de raad was de VVD faliekant 
‘tegen’. Ik herinner mij dat ik op uitnodiging een praatje 
hield voor de VVD-vrouwen. De eerste reactie was: 
“Meneer Vosters, wanneer landt u weer op aarde?” Het 
duurde even, maar toen antwoordde ik “Zodra het Beek-
dal groen is!” 
Ik denk dat de democratie de minst slechte vorm van 
besturen is. Maar het verzandt zo vaak in compromissen 
en dominerende deelbelangen. Het stoorde mij dat bur-
gers niet echt ‘gehoord’ werden. Ambtenaren hebben 
veel werk verzet om een raadsvoorstel voor te bereiden. 
Het valt dan niet mee voor burgers om die plannen ge-
wijzigd te krijgen. Ik had het gevoel dat ik bij de ambte-
naren niets kon bereiken. Zij hadden hun werk gedaan 
voor hun opdrachtgever. Onze ideeën vormden daarvoor 
een bedreiging. Dat gaf mij een machteloos gevoel. Je 
wordt soms in het ootje genomen. En afgepoeierd. 

Als burger heb je geen status. Alleen door als groep op 
te treden, krijg je gehoor van de politici. 

Ik ben heel benieuwd of de nieuwe werkwijze van de 
gemeenteraad, geïnspireerd door ‘G1000’, waarbij geïn-
teresseerde burgers en ambtenaren samen een plan 
maken, betere resultaten zal bereiken.  
 
Ik werd een actievoerder met een zich ontwikkelende 
visie. Samen met medestanders op de barricade. We 
gaan ervoor. Niet altijd gemakkelijk. Maar het was nog 
leuk ook. Ik heb lange tijd leuke bevlogen mensen mee-
gemaakt. Met één doel: een zo groen mogelijk Beekdal. 
We hebben strijd moeten leveren om dat optimaal gere-
aliseerd te krijgen. Dat lukt nooit helemaal. Daar moet je 
je tenslotte bij neerleggen. Achteraf overheerst bij mij 
een voldaan gevoel. Het resultaat vind ik mooi! Het pro-
ces was ook interessant, niet alleen het resultaat telt. 
Het waren leuke goede jaren. Het gaat zoals het gaat! 
 
Wordt vervolgd; volgende keer deel 2.  

Opgetekend door  
Han Gerlings  

 
Veel illustraties bij dit artikel zijn oorspronkelijk in kleur.’ 
Daarom plaatsen wij een selectie (in kleur) op de achterpagina van deze 

Waterspiegel. (red.) 

Waar blijven de groene ambities?  
Van de mooie groene ambities met park Sonsbeek als lichtend voor-
beeld, komt niets terecht. Het worden twee kleine parken in Amersfoort 

(Park Randenbroek en recreatiegebied De Vosheuvel) verbonden door 
een smalle groenstrook langs de beek. De twee nieuwe woonwijken op 
St. Elisabeth en Sportfondsenbad zullen het park blijvend domineren en 
daarmee verwoesten. 
Beekberichten 48,juni 2009   

Uit: Beekberichten 43, februari 2009  
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tochtelijk voor gepleit. 
Amersfoort heeft deze ‘regionale wens’ gerealiseerd ge-
kregen bij de aanbesteding door Rijkswaterstaat van de 
vernieuwing van het knooppunt Hoevelaken, vanaf 
2019. Overigens nét als een A28-passage langs de Bar-
neveldsebeek.  
Namens Het Beekdal liep ik natuurlijk mee met de de-
monstratieve wandeling ‘Eén uur gaans’ van Het 
Utrechts Landschap in september 2009. Je moet bij dit 
soort zaken ‘in jaren’ kunnen denken. 

Afronding. 
Het is onze stichting Heiligenbergerbeekdal gelukt om 
onze boodschap te laten landen bij de burgers én de 
Amersfoortse gemeenteraad. Dat heeft wel drie ge-
meenteraadsperiodes moeten duren! 

Als woordvoerder 
van Het Beekdal 
was ik in het begin 
te strijdbaar, mis-
schien wat onhan-
dig. Van de SGLA*) 
ontvingen wij goede 
adviezen: Houd 
meer rekening met 
het proces waarin 
de raad verkeert. 
Benader steeds alle 
partijen. Benader 
alle fracties als zij 
zich voorbereiden op 
beslissingen in de 
gemeenteraad en 
speel in op de signa-
len die je van ge-
meenteraadsleden 
ontvangt!  
Bij de collegevor-

ming in 2013 leek een uitruil plaatsgevonden te hebben 
tussen VVD en D66, waarbij de VVD de Westelijke tan-
gent ‘kreeg’ en D66 het onbebouwde Elisabeth-terrein. 
Voor mij was het nog niet helemaal duidelijk hoe die 
processen in de gemeenteraad verliepen. Wij waren blij 
toen Mirjam Barendregt van het onbebouwde beekdal 
een politiek speerpunt maakte. Dat gaf ons moed. Mét 
dat D66-standpunt groeide ook het aantal zetels in de 
gemeenteraad en daarmee de invloed van D66. Bij de 
provincie hebben wij geprobeerd om het Heiligenberger-
beekdal buiten ‘de rode contour’ (invloedssfeer van de 
gemeente) te houden. Het was Ronald Vis (GroenLinks) 
bijna gelukt, maar onze VVD-wethouder wist dat op de 
valreep te verijdelen. De VVD was eigenlijk altijd tegen. 
‘Een onbebouwde Elisabethlocatie levert de stad niets 
op’ (financieel dan).  
Ik geloof dat ondanks (misschien wel dankzij?) het poli-
tieke gekrakeel in al die jaren, het ‘onbebouwde beek-
dal’ in Amersfoort steeds meer is gaan leven als een 
aantrekkelijk idee. En dat de politiek die jaren nodig 
heeft gehad om dat idee politiek te vertalen. Neem nu 
de wens om langs de Heiligenbergerbeek een wandel-
pad en ecologische passage te krijgen onder de A28 
door, richting Leusden. Daar hebben wij jarenlang harts-

bevlogen promotor van het Heiligenbergerbeekdal. 

Deel 2: ‘Op de plaats rust en vooruitblik’ 
 

Waterlijn heeft met zijn pamflet ‘KANS, herstel het schitterende Heiligenbergerbeekdal!’ in 2000 niet alleen de 
gemeenteraad aan het denken gezet over het Heiligenbergerbeekdal, maar ook Eduard Vosters.  
In deel 1 van dit interview (De Waterspiegel 2015/6) vertelde Eduard hoe hij met zijn medestanders Het Beekdal 
voortdurend in de belangstelling van burgers en de gemeenteraad heeft gehouden. In dit deel van het interview ron-
den we dat af. Het was ‘zweten’, maar ook heel fijn. In het tweede deel van het interview bespreken we het resultaat 
van al die inspanningen en proberen wij in de toekomst te kijken. En daar komt Waterlijn weer in beeld. Wat kan Wa-
terlijn de komende jaren bijdragen aan een optimaal functionerend Heiligenbergerbeekdal? Daar heeft Waterlijn een 
werkgroepje voor. 

“We denken dat we zeker 20 jaar nodig hebben om onze plannen te 
kunnen realiseren. "Uitspraak van Het Beekdal op de website van SGLA; 
zie overzicht aangesloten ledenorganisaties (www.sgla.nl). 
 

Daarom liep Eduard ook namens Het Beekdal mee in september 2009. 
Zijn verslag: 
 

“Amersfoort en kasteel Stoutenburg: Eén uur gaans! 
We vertrokken met prachtig weer met 12 mensen per Waterlijnboot 

vanaf de Krommestraat richting Stoutenburg. Onder de Stadsring 
door, voeren wij de Flierbeek op: een prachtige groene beek; wat een 
verrassing! Aanvankelijk aan beide kanten bebouwd met woningen op 
het voormalige terrein van de Willem III-kazerne. Aan deze beek ligt 
nog het oude paardenwed, waar vroeger de paarden van de Cavalerie 

werden gebaad en gerost. En dan kom je uit achter de winkels van het 
Euterpeplein. Wij kenden deze met natuur omringde oude watergang 
helemaal niet! 
Na een korte wandeling over het Euterpeplein en foerageren bij Het 

Klokhuis trokken we verder, nu met knapzak aan een lange stok. Door 
de reddingsbrigade kwamen we aan de andere kant van de A28 uit in 
het toekomstige natuurgebied De Schammer en later in Bloeidaal. Een 
half uurtje gaans door het prachtig open landschap en toen werden we 
overgezet door een roeibootje Op deze manier kwamen we, langs een 

interessante zorgboerderij voor kinderen, aan op kasteel Stoutenburg. 
Daar werden we even teruggezet in de tijd. We hebben over de reis 
vanaf de binnenstad wel iets langer gedaan dan een uur, maar het was 
de moeite meer dan waard.  
We moesten namelijk veel barrières nemen, zoals een autosnelweg die 

er vroeger niet was.  
Het was een aantrekkelijk ‘venster op de vallei’ en een kijkje ‘terug in de 
tijd’. Die tijd vloog -net zoals de auto's over de weg- voorbij! 
En wat bijzonder, we hebben de Barneveldse Beek opnieuw ontdekt; de 
in vergetelheid geraakte Flierbeek en de huidige Barneveldse Beek, die 

nu uitstroomt in het Valleikanaal. Stel je toch eens voor dat we over een 
paar jaar vanaf Het Plantsoen Oost langs de Flier/Barneveldse Beek zo 
naar Stoutenburg kunnen lopen!! Vandaag zagen we dat het kan en hoe 
mooi dat zal zijn. Voor herhaling vatbaar”. 

Eduard Vosters 

Eduard ‘ververst’ de Beekberichten  

vóór Huize Randenbroek  

 
‘Eén uur gaans’, 
een pleidooi om 
stad en platteland 

met elkaar te 
verbinden (een 
wandeltunnel 
onder de A28 en 
een wandelpad 

tussen Amersfoort 
en Landgoed 
Stoutenburg), 
september 2009 
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Daarentegen waardeer ik weer dat 
de schoorsteen als jong industrieel 
erfgoed behouden wordt. 
 
 

De keuzes zijn 
gemaakt. De 
locaties Elisa-
beth en het 
Sportfondsen-
bad worden 
ingezet om het 
groene Beekdal 

te versterken en duur-
zaam te maken. Bij het 
plannenmaken dacht de 
gemeente in ‘partjes’: 
‘Park Randenbroek e.o.’, 
‘Elisabethlocatie’ en 
‘Sportfondsenbad-
locatie’. Nu deze keuzen 
zijn gemaakt wordt het 

tijd dat de gemeente onze visie nog omhelst door in 
het vervolg te spreken over het ‘Heiligen-
bergerbeekdal’ als één geheel, dat binnen de ge-
meenten Leusden en Amersfoort ligt.  
Er zijn nog voldoende nieuwe ‘opgaven’, hoe verminde-
ren we hittestress, fijnstof, CO2 uitstoot, enz.? En hoe 
bevorderen we een gezond leefklimaat? Ook een aan-
dachtsgebied van Elisabeth Groen?  
 
Wil je nog iets ‘kwijt’ over de afgelopen periode?  
Je moet een beetje gek zijn om 
dit 15 jaar vol te houden. Je 
begeeft je in een moeras. Je 
weet niet waaraan je begint. 
Je glijdt er vanzelf steeds ver-
der in. Door de vele contacten 
die je krijgt en de positie die je 
inneemt, word je steeds meer 
‘het gezicht’ van waar we met 
elkaar voor stonden: een her-
steld Beekdal. Dat heeft ook 
iets heel bijzonders. De visie 
op het Beekdal is gegroeid in 
die jaren, steeds meer mensen 
investeerden daarin. Het Beekdal stond jaren in de aan-
dacht, werd van allerlei kanten belicht. Door het schrij-
ven van de Beekberichten werden ook steeds nieuwe 
aspecten belicht en uitvergroot. We vroegen steeds op 
een positieve manier aandacht voor het Beekdal. 
 
Wat heeft dit werk je persoonlijk opgeleverd?  
Ik zat in 2000 thuis met een burn-out. Je ervaart dan de 
waarde van natuur in je onmiddellijke woonomgeving. 
Willen we deze aarde behouden, dan moeten we zorgen 

Terugkijkend over al die jaren Beekdalpromotie: Je 
wordt het moe om jarenlang steeds vanuit een andere 
invalshoek dezelfde boodschap over het voetlicht te 
brengen. Zelf verdeel ik deze periode in twee stukken: 
vóór- en na Wendy. Ons bestuurslid Wendy van Offeren 
ging met nieuw elan aan de slag. Ik was helemaal uitge-
keken op de ambtenaren. Toen de gemeente burgers 
zocht, om samen plannen voor de invulling van de groe-
ne Elisabethlocatie te maken, heeft Wendy zich geweldig 
ingezet. We konden haar inzet voor natuur & landschap 
en planmatig werken héél goed gebruiken. Zelf kon ik 
een stapje achteruit zetten en daar was ik ook wel aan 
toe.  

De meeste lol heb ik 
beleefd aan het ma-
ken van maandelijkse 
‘Beekberichten’ (zie 
tekstillustraties in dit 
-en het vorige- num-
mer van de Water-
spiegel en de beeld-
illustraties op de ach-
terkant van het vori-
ge nummer).  
Ik vind het geweldig 
dat een nieuwe stich-
ting ‘Elisabeth Groen’ 
zich nu opwerpt om 
de Elisabethlocatie in 
te richten en tien jaar 
te beheren. De raad 
trok daarvoor ander-
half miljoen euro uit. 

Ik hoop dat deze nieuwe manier van samenwerking tus-
sen gemeente en een initiatiefgroep uit de burgerij goed 
zal uitpakken. Dan heeft de gemeente van onze positie-
ve knokpartij geleerd! 
 
Nog één opmerking: 
ik begrijp niet dat de 
gemeente zo draalt 
om een nieuwe pu-
blieksfunctie voor 
Huize Randenbroek 
te realiseren (gesprek 
vond plaats op 14 okto-

ber jl., Han). Ter ver-
maak, voor ontmoe-
ting en ter inspiratie. 
Zo’n prachtige plek. 
Er zou toch al lang 
een begin van de 
gewenste nieuwe 
functie van dit ge-
bouw 
(Theeschenkerij en 
expositieruimte/
logies) gestart kun-
nen zijn, ook al is dat 
misschien eerst nog 
een tijdelijke invul-
ling? 
 

Parken in Amersfoort 
De gemeente heeft een prachtig fotoboekje 
uitgebracht over de parken in Amersfoort. Qua 

omvang en ligging zijn het meer plantsoenen 
en buitengebieden dan parken. Een park ligt 
midden in de stad; en dat geldt voor de parken 
Schothorst en Randenbroek. In het Heiligenber-
gerbeekdal is van de genoemde 60 ha. momen-

teel slechts 11 ha. openbaar toegankelijk en bij 
een onbebouwd zwembad- en ziekenhuis ter-
rein wordt dat 22 ha. Daarmee zitten we nog 
steeds ver onder de landelijke groene norm van 
75m2 per woning. Ook in park Schothorst is 

van de 112 ha. slechts 44 ha. openbaar toegan-
kelijk, maar dat park is gelukkig wel groter dan 
Het Beekdal. 
Beekberichten 39, oktober 2008 

Elisabeth Groen 
Na aanvaarding door de 
gemeenteraad van het 
inrichtings- en beheer-
plan voor de Elisabeth-
locatie is een Stichting 
Elisabeth Groen (SEG) 
opgericht waarin burgers 
de verantwoordelijkheid voor de uitvoe-
ring van deze plannen op zich hebben 
genomen. Dit is een nieuwe vorm van 
samenwerken van burgers en gemeente, 
vrucht van een eerder door de gemeente 
gehonoreerd burgerinitiatief ‘Het nieuwe 
samenwerken’. Vergeleken bij de opstel-
ling van de gemeente bij het 
‘burgerinitiatief van Eduard Vosters’ 
experimenteert de gemeente nu met een 
constructiever vorm van samenspel met 
de burgerij om zaken te realiseren.  
Bekijk de website van Elisabeth Groen 
(www.elisabethgroen.nl) en zie daar 
‘Excursies in het Beekdal door Waterlijn 
en IVN Amersfoort’. 

Op 8 september heeft wethouder Luch-
tenveld een prachtige plaquette onthuld 
aan de gevel van Huize Randenbroek 

van Jacob van Campen, die daar precies 
350 jaar geleden is overleden.  
Deze plaquette is een initiatief van de 
Vereniging Vrienden van het Randen-
broekerbos.  

Overal op af, met  
documentatiemateriaal.  
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dat de mensen de natuur willen zien en zich realiseren 
dat wij zelf deel uitmaken van die natuur en dat wij er 
voor moeten zorgen. 
Naarmate er meer mensen gingen meedoen, werd mijn 
betrokkenheid ook steeds groter. Het werd een intensie-
ve en creatieve tijd met veel contacten. De weg naar 
erkenning van het Beekdal was lang. Voor mij was ‘het 
Beekdal’ voortdurend ‘aanwezig’. Nu -15 jaar later- over-
heerst de voldoening over wat er is bereikt.  
In 2005 ontvingen wij van de Natuur en Milieufederatie 
én het IVN-consulentschap in Utrecht de Natuur- en 
Milieuprijs. 
En in 2008 kregen wij bij de AD Natuurprijsvraag de 
publiciteitsprijs omdat honderden Amersfoorters ansicht-
kaarten met mooie foto’s van Het Beekdal en de tekst 
“Ik steun het Heiligenbergerbeekdal” voorzagen van 
handtekening, naam, adres en een postzegel. 

De Natuur en Milieuprijs 2005, juryrapport 
IVN Consulentschap Utrecht en de Natuur en Milieufederatie Utrecht zijn 
er trots op dat ze dit jaar al voor de elfde keer de Natuur- en Milieuprijs 

kunnen uitreiken. De organisatoren van de prijs vinden de vrijwillige 
inzet voor activiteiten en initiatieven op het gebied van natuur en milieu 
belangrijk. Provinciale en landelijke natuur- en milieuorganisaties kun-
nen niet zonder het werk van vrijwilligers op lokaal niveau. Op dat 
niveau kunnen plannen pas tot werkelijkheid worden gebracht en wor-

den resultaten zichtbaar. Bovendien kunnen lokale en provinciale be-
stuurders draagvlak ontlenen aan het werk van vrijwilligers. 
 
De Natuur- en Milieuprijs bestaat uit de eeuwige roem, een geldprijs en 
een herinnering. Daarnaast worden er twee eervolle vermeldingen 

uitgereikt. Ook zij krijgen een (kleiner) geldbedrag en een herinnering. 
 
De jury bestond uit de volgende vijf personen: Mevrouw M. L. van Kleef, 
Wethouder Ruimtelijke Ordening, Wonen, Groenontwikkeling en Water 
van de gemeente Utrecht, mevrouw P. Doornenbal, CDA-statenlid, de 

heer C. Bruggink, directeur Hydron Midden-Nederland, de heer P. Pee-
ters, bestuurslid van de Natuur- en Milieufederatie Utrecht en de heer  
B. Taverne, lid van de Raad van Advies van IVN Consulentschap 
Utrecht.  

 
De Natuur en Milieuprijs 2005 gaat naar: 
Stichting Heiligenbergerbeekdal  
Deze groep werd door de jury unaniem als winnaar uitgeroepen. 
De Stichting Heiligenbergerbeekdal bestaat uit een enthousiaste groep 

mensen, die een groot  scala aan activiteiten ontplooit om dit specifieke 
gebied onder de aandacht te brengen en daar veel mee bereikt. Het 
streven is erop gericht helder te maken dat de betekenis van het Heili-
genbergerbeekdal als groene long voor de stad Amersfoort groot is en 
het gebied te ontwikkelen tot duurzaam openbaar stadspark. Het gaat 

met name om het aandragen van concrete ideeën, inspraak en commu-
nicatie. Daarnaast verzamelt de Stichting informatie om haar standpun-
ten aan te scherpen en te onderbouwen en verrichten de vrijwilligers 
ook flora–en fauna–inventarisaties. De Stichting voert haar activiteiten 
uit via de drie werkgroepen Ecologie& Historie, Communicatie & PR en 

Planontwikkeling & Politiek 
De Stichting werkt samen met veel andere organisaties zoals Stichting 
Het Utrechts Landschap, Nieuw Knal Groen, SGLA, Vereniging Vrienden 
van het Randenbroekerbos, Stichting Waterlijn, Belangenvereniging 
IJsbaanterrein, volkstuinverenigingen, scouting enz. Daarnaast wordt er 

ook samengewerkt met enkele mensen van de gemeente Amersfoort.  
 
Argumenten van de jury om juist deze groep de prijs toe te kennen zijn 
o.a.: Het gaat om een integrale benadering van behoud, beheer en 
ontwikkeling. De groep weet veel anderen erbij te betrekken en heeft 

dus een breed draagvlak. 
Men is in staat op creatieve wijze invloed uit te oefenen op de gemeen-
tepolitiek en kan daardoor veel tot stand  brengen. 
Het onderwerp waar de groep zich mee bezighoudt: natuur tot in de 
stad is erg belangrijk. 

 
Kortom:  
Een project met een positieve uitstraling dat wij graag willen 
belonen met de Natuur- en Milieuprijs 2005! 

Ik heb genoten van mijn eigen creativiteit en die van 
medestanders. Het was voor mij heel goed om zo inten-
sief te werken aan een doel dat je belangrijk vindt.  
En nu het doel grotendeels in zicht is, zit ik een beetje 
uit te puffen en te kijken ‘hoe verder?’ Wil ik nog verder 
met de stichting? Ik denk dat er voor de stichting nog 
mooie taken liggen. Moet ik mij daar opnieuw in stor-
ten? Maar de andere keuze ‘alles loslaten’ is ook zo iets. 
Ik ben er nog niet uit. Dit moet ik eens in ons bestuur 
gaan bespreken. 
 
Wat heeft dit werk je gekost? 
Natuurlijk heb ik me wel eens afgevraagd of ik me niet 
teveel verschool achter het werk voor het Beekdal.  
Maar ik geloof toch eigenlijk dat ik heb gedaan wat ik 
kon; en dat het werk voor het Beekdal mij ook overeind 
heeft gehouden, ook al ging dit soms ten koste van mijn 
gezin. 
 
Vooruitblik. 
Nog even niet. Maar het zit er wel aan te komen...  
Het doel van de stichting Heiligenbergerbeekdal luidt:  
Het behoud, het herstel en het bevorderen van de na-
tuur- en cultuurwaarden van het Heiligenbergerbeekdal 
en het verrichten van alle verdere handelingen die met 
een en ander rechtstreeks of zijdelings verband houden 
of daartoe bevorderlijk kunnen zijn. Dat is ruim! 
Het herstel is nu goed ingezet. De verbinding met het 
Leusder deel van het Beekdal komt in zicht. 
We hebben de afgelopen jaren geprobeerd om een edu-
catief programma van natuuractiviteiten in het Beekdal 
op te zetten. Dat is nog niet gelukt. De rol die het Beek-
dal kan spelen voor de gezondheid van de inwoners van 
de stad verdient nog wat meer aandacht.  
Ja, ik denk dat er wel nieuwe uitdagingen zijn te vinden 
voor de stichting in de komende jaren.  
Het wordt de opgave voor de komende tijd om samen 
met onze medestanders die nieuwe activiteiten in kaart 
te brengen en te kiezen waaraan zal worden verder-
gewerkt en door wie. 

Opgetekend door Han Gerlings 
 

*) SGLA, Samenwerkende Groeperingen Leefbaar Amersfoort, www.sgla.nl 

De naam ‘Het Beekdal’ is nu door  
de gemeente overgenomen! 
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Ontdek het Heiligenbergerbeekdal vanaf het water! 




